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REVIEW 

Му name is Dr. Assaf Distelfeld and I was the foreign scientific advisor for Doktyrbay 
Gulina's PhD thesis on title "Development of new productive mutant wheat lines and 
biochemical- molecular study'' 

Тhе objective of this study was togenerate genetic variationin the backgrounds of spring 
wheat cv. Almaken, Zhenis and Eritrosperum-35 Ьу treatment of gamma irradiation with 100 and 
200 Gy doses from а 60Со source. Тhis spring wheat mutation resource (Мs generation) 
developed was used to measure yield-associated components, including grain number and grain 
weight per main spike, grain weight per plant, 1000-grain weight (TGW), phenotypic structure of 
grain size and shape variation, and some qu_ality parameters such as grain protein content, iron 
and zinc concentrations. 

Тhе results of investigation showed that some mutant lines, depending on genetic 
backgrounds and the doses of gamma irradiation, had 2-4 times higher grain iron and zinc 
concentrations and 7-15% higher protein content relative to the parent lines. Some irradiated 
lines had significantly larger components of productivity, and grain area, length, and width than 
the parent lines. Тhis mutant germplasm of spring wheat was also used for searching of 
coпelations between yield, grain size, and quality parameters. Тhе significantly positive 
correlations for yield-associated components and parameters characterizing the nutritional value 
of grain were found. Тhus, new spring wheat mutation resource generated showed the capacity of 
wheat grain Ьiofortification Ьу nutrients without negatively impacting on crop productivity and 
this population offers promising donors for improving grain parameters and quality. Тhе data 
presented showed how the genetic variation of spring wheat generated through radiation could Ье 
used to test the linkage between various important grain parameters. 

Тhе experimental work PhD thesis related with Ьiotechnology and it was carried out on 
the basis ofthe laboratory ofmolecular ecophisiology ofDepartment ofBiotechnology, al-FaraЬi 
Кazakh National University, under the supervisor of prof. Kenzhebayeva S.S. Тhе measurement 
of grain size were carried out Ьу Doktyrbay Gulina under my supervision in Tel-A viv university, 
Israel. 

Doktyrbay Gulina attended training at Molecular Ьiology and ecology of plants, institute 
for cereal crops improvement, Israel, Tel-Aviv university. 1 confiпn that she is а young scientist 
of great integrity, which is extremely dedicated to research work. She is amЬitious,curious and 
hard working student. 

She is а clearly an outstanding young scientist that will has contributed а great deal of the 
field ofplant Ьiology and Ьiotechnology. 

1 am certain that Doktyrbay Gulina will make many valuaЫe contributions to the science 
in near future. During the training she demonstrated very high perfoпnance during experimental 



-

works in the laboratory. In addition, she tried to leam new modem techniques for Ьiology and 

Ьiotechnology analysis of plant material 

Тhе results of the research work give reason to consider the dissertation of Doktyrbay 

Gulina as cotiform all requirements for the РЬD. 

Sincerely A))J 
Assaf Distelfeld 
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ПIKIP 

Мен Ассаф Дистельфельд, Дщтырбай Гулинаньщ «Жаца енiмдi мутантты бидайдьщ 
линияларын шыrару (алу) жане биохимияльщ-молекулалы1< зерттеу» та1<Ь1рыбындаrы 

диссертациясыньщ шетелдiк rылыми жетекшiсiмiн. 
Б~ зерттеудiц ма1<саты жаздьщ бидайдьщ генетикальщ вариацияларын жасау. 
Гамма-С:)улеленудiц (60Со) 100 жане 200 Гр дозаларымен Алмакен, Жецiс жане 

Эритросперум-35 сорттарын ен.деу ар1<ылы алынrан жаздьщ бидай мутантты линияларыньщ (Мs 
:у:рпаrы) нeriзri масаl\Таrы дан саны мен салмаrы, есiмдiктеri жалпы дандердiц салмаrы, 1 ООО 
дан салмаrы, дан мелшерiнiц формасы жане nimiнi, енiмдiлiкпен байланысты компоненттерi, 

дандегi белок, темiр, мырыш мелшерi СИЯI<ТЫ кейбiр сапалы1< параметрлердi аныl(Гаrан. 

Зерттеу натижелерiнде гамма-саулелену дозаларына байланысты кейбiр мутантты 

линиялар дандерiндегi темiр мен мырыш мелшерi 2-4 ecere жане белок ~е,лшерi 7-15%-ra 
бастап1<ы сорттармен салыстырrанда жоrарлаrаны керсетiлген. Кейбiр С:)улеленген 

линиялардын. eнiмдiлiri жане даннiн. ауданы, ~ындыrы бастаПI<ЬI сорца 1<араrанда айтарлыl(Гай 

арт1<ан. Жаздьщ бидайдьщ мутантты линиялардьщ eнiмдiлiri, дан мелшерi жане сапа 

керсеткiштерi арасындаrы корреляция талданrан. Бидай данiнiн. таrамдьщ :~wндылыrын 

сипатrайтын компоненттер мен енiмдiлiкке байланысты параметрлер арасында айтарЛЫl\ТаЙ оц 

корреляция табылrан. Осылайша, 1<оректiк заттармен биофортификацияланrан, eнiмдiлiri 

жоrары жаца жаздыI< бидайдыц мутантты ресурстар аныl(Галrан, б~ популяциялар бидайдын. 

сапасьщ жа1<сарту ушiн перспективтi донор болып табылады. Усынылrан деректер гамма 

радиация ар1<ылы тузiлген жаздыI< бидайдьщ генетикалы1< вариацияларын дащtiц артурлi 
ман.ызды параметрлерi арасындаrы байланысты тексеру ушiн пайдалануrа болатынын керсеттi. 

Биотехнологияrа байланысты диссертацияныц эксперименттiк ~ысын ал-Фараби 

атындаrы К,азУУ, биотехнология кафедрасыныц молекулалы1< экофизиология зертханасында 

проф: К~нжебаева С.С жетекшiлiгiмен жургiзген. Дан мелшерiн елшеудi Израиль, Тель-Авив 

универЬитетiнде менiн. жетекшiлiгiммен жасады. 
· доl\Тырбай Гулина Израиль, Тель-Авив университетiнiц, есiмдiктердiц молекулалы1< 

бИОЛОГ~СЫ жане ЭКОЛОГИЯСЫ, дандi даI<ЫЛдардЫ Жаl(Сарту институтында FЫЛЫМИ 

таrылымдамадан еттi . Таrылымдамадан ету барысында, тажiрибелiк ~ыстарды орындау 

кезiнде ете жоrары натижелер керсеттi. Сондай-а1<, есiмдiк материалын биологиялы1< жане 

биотехнологиялы1< талдаудьщ жан.а заманауи адiстерiн игердi. 

Мен ощ,щ rылыми-зерттеу ~ысына ерекше берiлген, жас rалым екенiн растаймын. Ол 

ершiл, iзденiмпаз жане ецбек1<ор. 0сiмдiк биологиясы мен биотехнологиясы саласына улкен 

улес 1<осатын жас rалым екенi аны1<, Алдаrы уа1<ытта доI<Тырбай Гулинанын. rылымrа кептеген 

:~wнды улестерiн 1<осатынына сенiмдiмiн . 
Зерттеу ~ысыньщ натижелерi доI<Тырбай Гулинанын. диссертациясы PhD докторы 

дарежесiне 1<ойылатын барльщ талаптарrа сай деп санауrа болады. 
!(,\[рметпен 

Ассаф Дистельфельд 

/1<олы бар/ 
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